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 الملخص:
درزة نهارشة نػلهي الػلوم في جرةية لواء المزار الشهالي لاشحراجيسات هأدهات الحلوىم  إلى الحػرف الدراشة هدفث

جم إغداد إشحتاىة لسهع ه الميهر الوضفي الحضليليجم اشحخدام الواكػي نو هزهة ىظرهم، هلحضليق أهداف الدراشة، 
التياىات ةػد الحأكد نو ضدكها هدتاجها، هكد شهلث غيّية الدراشة زهيع نػلهي هنػلهات في جرةية لواء المزار 

 ( نػلهاى هنػلهة. هكد ةييث ىحائر الدراشة أن101( هالتالؼ غددهم )2017/2018الشهالي في الفطل الأهل للػام الدراشي )
اشحخدام نػلهي الػلوم لاشحراجيسيات الحلوىم الواكػي هأدهاجه نو هزهة ىظرهم كان نحوشطاى، كها أظهرت اليحائر 

هأدهاجه جُػزى لمحغير السيس،  الواكػيغدم هزود فرهق دالة إصطائياى في اشحخدام نػلهي الػلوم لأشاليب الحلوىم 
هأدهاجه جُػزى لمحغير الخترة هلطالش  الواكػيلأشاليب الحلوىم  ههزود فرهق دالة إصطائياى في اشحخدام نػلهي الػلوم

. هفي عوء اليحائر أهضى التاصذان ةتػظ الحوضيات نذل جطهيم ةرانر جدرىتية لمػلهي (غشر شيوات فأكل)الخترة 
سل الػلوم ةضيخ جشحهل على الاصحيازات الحدرىتية المحػللة ةالحلوىم الواكػي هخطوضاى الحلوىم الذاجي هالص

  .اللططي

  درجة الووارسة، استراتيجيات وأدوات التقىين الىاقعي، هعلوى العلىم، وجهة النظر() هفتاحية:كلوات   

 
The Degree of Practice of Authentic Assessment Strategies and its Tools for Science Teachers in 

Northern Mazar Education Directorate from their Point of View 
Abstract: 
The study aimed at identifying the degree of practice of science teachers in the Northern Mazar 
Education Directorate of the Authentic Assessment Strategies and its Tools from their point of view. To 
achieve the objectives of the study, the descriptive analytical approach was used, and a questionnaire 
was prepared to collect data after verifying their validity and stability. The sample of the study 
included all the science teachers in the Northern Mazar Education Directorate in the first semester of 
the academic year (2017/2018) and the number of them was(101) teachers. The results of the study 
showed that the use of Authentic Assessment Strategies and its Tools by the science teachers was 
middle average. In addition, the results showed that there were no statistically significant differences 
in the use of Authentic Assessment Strategies and its Tools by science teachers due to the gender 
variable, and there were statistically significant differences due to variable experience (experience of 
ten years and less). In the light of the results, the researchers recommended some recommendations 
such as designing training programs for science teachers to include training needs related to Authentic 
Assessment, especially self-assessment and anecdotal record. 
 

Keywords: (The degree of practice, Authentic Assessment Strategies and its Tools, science teachers, point of view) 
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(Moon, Brighton& Callahan, 2005, 120)
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291131

Self-assessment

 

(La Boskey, 1997, 104).
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90882(Smolleck, L.D., Zembal-Saul, C., Yoder, E.P., 2006)
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15 3.66 1.50  

2 4 3.65 1.28  

3 1 3.05 1.46 

 

4 2 2.90 1.57  

5 6 2.24 1.36  

6 3 2.21 1.19  

 2.95 1.52  
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2 8  3.27 1.41  

3 9  3.21 1.50 
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5 6  1.84 1.53  
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